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Transformation in the rural regions of Latvia 
 
Between the wars, Latvia had a well developed agricultural sector and was an important exporter of agricultural products. At the 
moment, the agricultural sector in Latvia is in a difficult position. The large collective farms, which characterised agriculture for 
50 years, are being disbanded in the transition from planned to market economy. The livestock has been reduced considerably 
and the areas used for agriculture have been made smaller. The farmers are in a difficult financial position, left without cheap 
loans to buy grain, fertilisers or machinery. This obstructs the competitiveness of the Latvian agriculture. It is above all the rural 
regions, far from the cities, which suffer under the lack of employment outside of agriculture. This leads to a high level of 
migration among young people in these regions. Using the example of the Vecpiebalga village, this study focuses on the current 
level of privatisation of land and property and how the community is attempting to secure its future development. 
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Mutations de l’espace rural en Lettonie 
 
Entre les deux guerres, la Lettonie avait une agriculture développée et était grand exportateur de produits agricoles. 
L’agriculture lettone se trouve actuellement dans une situation difficile. Les grandes exploitations collectives qui ont marqué 
l’agriculture pendant une cinquantaine d’années, ont été supprimées avec le passage du pays de l’économie planifiée à 
l’économie de marché. Le cheptel a fortement diminué, les terres exploitées ont été réduites. La situation financière des 
exploitants est difficile et il n’existe pas de facilités de crédits pour acheter les semences, les engrais et les machines. En 
conséquence, la compétitivité de l’agriculture lettone est considérablement amputée. Ce sont surtout les zones rurales 
éloignées des villes qui souffrent de la pénurie d’emplois dans les secteurs autres que l’agriculture. La conséquence c’est le 
départ de ces régions, principalement chez les jeunes. A l’exemple du village de Vecpiebalga, les auteurs montrent où en est la 
privatisation des terres et des biens et comment la commune cherche à assurer un développement durable. 


